
EKSPOZE O SZDL
POGOVOR S PREDSEDNIKOM OBCINSKE
KONFERENCE SOCIALISTICNE ZVEZE
ŠIŠKA TONETOM KOVICEM.

S PREDSEDNIKOM občinske konference
SZDL naše občine inž. Tonetom Kovičem se
že dalj časa dogovarjamo za neuradni ali
novinarski pogovor, za srečanje, ki ne bi bilo
slučajno, marveč delovno, z več pogledi, ne
samo med štirimi, v »oči« vsega tistega, kar
dela, s čim se ukvarja, o čem razmišlja in s
čim se srečuje Socialistična zveza. Prevelika
obremenjenost tovariša Koviča ni dovolila,
da to željo hitro uresničimo, pa je od ideje
do pogovora preteklo več mesecev. To kajpa-
da ni niti za trenutek ogrozilo naše teme, ki
sicer res ni »večna«, je pa vselej aktualna,
vselej zanimiva in vselej navzoča, živa,

Naš pogovor je tekel takole:

KJE JE SOCIALISTIČNA ZVEZA?
JAVNA TRIBUNA: Tovariš Kovič, kako

ocenjujete aktivnost organizacije, ki jo vo-
dite? Ali je ta ocena visoka ali normalna, ali
resnično odseva tisto, kar je bilo narejeno?
Z drugimi besedami: ali Socialistična zveza v
naši občini (tako pa verjetno dela tudi v dru-
gih) deluje forumsko, na takšni ali drugačni
ravni, ki je vselej, pa četudi v najboljših pri-
merih, višja kakor raven baze?

TONE KOVIČ: Točno je, da dela Sociali-
stična zveza bolj v občinski konferenci in nje-
nem izvršnem odboru kakor na primer v kra-
jevnih organizacijah. Toda to dejstvo verjet-
no ni zadosten dokaz, da naša organizacija
dela forumsko, da odloča forumsko, da ko-
mandira forumsko. Za tako delo bi verjetno
morala imeti večji manevrski prostor. Z dru-
gimi besedami: Socialistična zveza ne more
delati forumsko, ker njen program ni pro-
gram, ki ga uresničujejo samo forumi. To je
veliko več in veliko širše. Forumsko delo je
torej nekakšno »slepilo«, za katerim se skri-
vajo številne »nevidne« niti vse pogostejših
posvetovanj, pogovorov, zbiranja gradiva,
analiz itd.

JAVNA TRIBUNA: Rekli ste, da je dejav-
nost na občinski ravni večja kakor na kra-
jevni? Kakšna je razlaga za to?

TONE KOVIC: Kako naj rečem: več pro-
blemov in odprtih vprašanj je bilo pred ob-
činskimi forumi Socialistične zveze kot pred
krajevnimi. To pa nikakor ne pomeni, da je
tako soočanje na mestu, in še manj pomeni,
da v krajevnih organizacijah nič ne delajo.
Nasprotno. Zdi se mi, da delajo krajevne
organizacije v zadnji dobi več in da je njiho-
va dejavnost vse bolj zasnovana na doku-
mentu »Socialistična zveza danes«, se pravi,
da se vse bolj pojavljajo kot pobudniki aktiv-
nosti na terenu, torej tam, kjer se oblikuje
in uresničuje krajevna samouprava.

JAVNA TRIBUNA: Mnogi poznavalci So-
cialisticne zveze pravijo, da se le-ta pojavlja
močneje na področju porabe, a veliko manj
na področju proizvodnje. Ali ta splošna ocena
ustreza resnici, ali pa je to samo odsev ne-
kakšne nenapisane, vendar precej udomačene
prakse, oziroma, kot bi rekli — delitve dela
na področju družbenopolitične dejavnosti?

TONE KOVIC: Mislim, da je dejavnost
Socialistične zveze bolj usmerjena na krajev-
ne skupnosti, precej manj pa na delovne
organizacije.

JAVNA TRIBUNA: Ali velja vaš odgovor
razumeti tako, da krajevna skupnost ni sa-
mo poraba, ampak da je to nekaj več in
globlje kakor poraba in ali lahko trdimo, da
se briga za krajevne skupnosti samo SZDL?

TONE KAVCIC: V krajevnih skupnostih
ni samo poraba. Tam se križajo najrazličnejši
tokovi in dejavnosti ter mnogi odnosi med
ljudmi, ki se v proizvodnji ne pojavljajo.
Zato menim, da globalna črta te razporeditve,
o kateri ste govorili, ne ustreza resnici. Ce
obstaja tudi tu kakšno slepilo, potem je to
zares posledica neopravičene delitve dela
med Socialistično zvezo, ki ji je torej pri-
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padla pravica, da dela na področju zunaj
delovne organizacijze, čeprav je navzoča tu-
di tam, ter med sindikati, ki delajo v delovni
organizaciji, pa jih ni »čutiti« zunaj delov-
nega procesa, v porabi. Toda niti to ni točno,
saj je znano, da sindikati zelo aktivno delajo
tudi tam, kjer delavec ni proizvajalec, mar-
več potrošnik.

JAVNA TRIBUNA: Četudi se strinjamo z
vami, se nam vseeno zdi, da Socialistična
zveza kot nekakšen vseljudski samoupravni
parlament ne uresničuje v celoti svoje vloge
na območju krajevnih skupnosti, oziroma da
ni v polnem pomenu besede usklajevalka.
Kakšno je vaše mnenje?

TONE KOVIC: To je bržčas točno. SZDL
bi morala močneje kakor zdaj odsevati zna-
čilnosti — kakor pravite — vseljudskega sa-
moupravnega parlamenta in opravičiti vlogo
usklajevalke med vsemi družbenopolitičnimi
dejavniki. V tej smeri je verjetno na mestu
kritika premajhne aktivnosti naše organiza-
cije na terenu.

JAVNA TRIBUNA: Zdi se, da to praznino
zapolnjuje ZK. Ali je to prav?

TONE KOVIČ: Bojim se, da bomo z usta-
novitvijo krajevnih svetov ZK še bolj pouda-
rili dvotirnost in da kajpak ne bomo dosegli
tistega, kar nameravamo.

KAJ DELA SOCIALISTIČNA
ZVEZA?

JAVNA TRIBUJVA: Preidimo zdaj na dru-
go področje: kaj dela Socialistična zveza? Pri-
bližno leto dni ste na njenem čelu. Kaj je
bilo narejenega v tem letu dni?

TONE KOVIč: Po mojem veliko, četudi
bi bilo bolje, ko bi o tem spregovorili drugi.
V tem pičlem letu dni smo imeli razpravo o
prvem razdobju ustavne reforme, na nas je
bil ves kompleks samoprispevka, analizirali
smo občinski proračun in akcijski program
občinske skupščine _o odstranjevanju social-
nih razlik ter v tej zvezi predlagali svoja
mnenja, naše sekcije in komisije so obrav-
navale razna področja, kakor so na primer
kmetijstvo, pa zdravstvena služba in njena
organizacija v Ljubljani itd. Z eno besedo:
veliko smo delali. V tem delu, naj vnovič
povem, so sodelovali vsi forumi občinske
konference in tudi konferenca, s tem da bi
posebej omenil večjo aktivnost sekcije za
kmetijstvo, nadalje Komisije za oživljanje
revolucionarnih tradicij in proslave, pa Komi-
sije za splošni ljudski odpor itd.

JAVNA TRIBUNA: Izvršni odbor je bil ne-
kakšen motor vsega tega. Delal je, če smemo

tako reči, qb polni obremenitvi in brez okva-
re? Kaj je imel na dnevnem redu?

TONE KOVIC: Izredno veliko. Razprav-
Ijal je o tezah o obveščanju, o »Javni tribuni«
(menim, da naš časnik ne bi postal tak, ka-
kršen je v zadnjem času, torej živ, polemičen,
bogat, če bi ne bilo aktivnosti izvršnega od-
bora), izdelal je program dela itd.

JAVNA TRIBUNA: Govorili ste že o delitvi
dela na družbenopolitičnem področju, pa o
tem ne mislimo sprožiti razprave, četudi se
nam zdi, da je kriva tudi za to, kar bomo
vprašali zdajle, prav ta »čudovita« delitev
dela. Vtis je namreč, da je delo v naseljih
zunaj mesta lažje in da so ob lažjem delu
uspehi večji, ter narobe, y mestu je delo
težje, rezultati pa skromnejši. Kako je s to
stvarjo?

TONE KOVIC: To je točno. Socialistična
zveza dela na nemestnem območju, njena
navzočnost je zaznavna, ljudje so ji naklo-
njeni, dosega uspehe itd. Razlog je v tem, da
se tam ljudje veliko bolj poznajo med seboj,
da imajo dobesedno skupne cilje in probleme.
V mestu pa je tega veliko manj. Ljudje se ne
poznajo, zato so potrebni veliki napori že
zgolj za evidentiranje občanov, kaj šele za
njihovo aktivizacijo. Tu so problemi tudi
»hujši«, saj ni objektov za otroško varstvo,
za rekreacijo, niso razvite terciarne dejav-
nosti itd. Vse tisto, kar v mestu manjka, je
povezano z velikinii materialnimi izdatki,
vtem ko v nemestnih naseljih te potrebe niso
tolikšne in tudi niso tako drage.

JAVNA TRIBUNA: Ali lahko to pomeni,
da v mestnih predelih še vedno nimamo tak-
šne krajevne samouprave, kakršno bi morali
imeti?

TONE KOVIČ: Taka razlaga je možna.
Naša krajevna samouprava zares ni taka,
kakršno bi želeli imeti, poscbno pa ne takšna,
kakršna bo morala biti po drugi fazi ustavne
reforme.

S KOM SODELUJE SOC. ZVEZA?
JAVNA TRIBUNA: Pojdimo dalje. Kako

sodeluje SZDL na mestni ravni?
TONE KOVIC: Mislim, da sodeluje zelo

dobro. V zadnji dobi celo odlično. Vsak teden
so sestanki koordinacijske skupine, ki jo
sestavljajo predsedniki občinskih konferenc
in sekretarji izvršnih odborov SZDL, kjer se
natančno doeovarjamo o skupnih zadevah.

JAVNA TRIBUNA: Kaj je to »skupno«?
TONE KOVIC: Recirno mestni načrt,

zdravstvena služba, vzgoja in izobraževanje,
torej vsa tista področja, na katerih delujejo
samoupravne skupnosti.

JAVNA TRIBUNA: Kako se čuti vpliv
občine na dogajanja in gibanja v mestu?

TONE KOVIC: Lahko samo rečem, da ima
mesto zgolj koordinacijsko vlogo in da je
s tem vse povedano.

JAVNA TRIBUNA: Ali sodeluje z vami
mestna skupščina?

TONE KOVIC: Posredna koordinacija ob-
staja, pravega, neposrednega sodelovanja pa
ni, četudi bi moralo biti, saj občinske organi-
zacije kadrirajo tudi to skupščino.

JAVNA TRIBUNA: Kako pa sodelujete z
občinsko skupščino?

TONE KOVIč: Dobro, celo zelo uspešno.
Imamo tudi koordinacijske sestanke, na ka-
terih se dogovarjamo, usklajujemo, dopolnju-
jemo itd. Na teh sestankih smo dopolnili tudi
tista dva dokumenta, o katerih sem že go-
voril, in rešili problem »Javne tribune«.

JAVNA TRIBUNA: Ali so na sejah skup-
ščine reakcije na predloge Socialistične zveze,
ali odborniki pazljivo pqslušajo te predloge
ali pa gredo mimo njih?

TONE KOVIC: Mislim, da so vsi naši pred-
logi naleteli na veliko zanimanje skupščine in
odbornikov ter da so jih vselej obravnavali
resno in da so jih sprejeli. To najbolje potr-
juje razprava o »Javni tribuni«, v kateri je
bilo precej kritike (utemeljene) in precej ra-
zumevanja (tudi utemeljenega).

JAVNA TRIBUNA: Kako se oblikuje in
kako dela občinski vrh?

(Nadaljevanje na 3. strani)



(Nadaljevanje z 2. strani)
TONE KOVIC: Prek koordinacijskega qd-

bora, največ pa obravnava taka vprašanja,
kot so recimo kadrovska. Ko smo že pri tem,
naj povem nekaj podatkov. Opravili smo
namreč veliko akcijo v zvezi z evidentiranjem
kandidatov za volitve leta 1973. O tem smo
govorili na tem občinskem vrhu. Tam smo
tudi sklenili pritegniti vse družbenopolitične
dejavnike, družbene organizacije in društva.
Reči moram, da je bilo opravljeno veliko
delo, četudi rezultati še vedno niso taki, ka-
kršne smo pričakovali, kajti na terenu, v
krajevnih organizacijah SZDL, ponekod ni šlo
vse tako, kakor bi moralo, čeprav se nadeja-
mo, da se bo tudi to končalo v najlepšem
redu.

ALI POZNATE
INŽ. TONETA KOVIČA?

JAVNA TRIBUNA: Na koncu smo. Ali po-
znate inženirja Toneta Koviča? Če ga, potem
povejte, kaj ta človek dela, kakšne funkcije
ima v delovni organizaciji, kako jih opravlja
itd.?

TONE KOVIC: Inženirja Toneta Koviča
poznam in nikoli ga ne soočam s predsedni-
kom občinske konference SZDL Tonetom Ko-
vičem. Dela na delovnem mestu direktorja
temeljne organizacije združenega dela za pro-
izvodnjo polizdelkov, delo (kajpak strokovno)
opravlja, ker mora biti opravljeno, pri tem
pa mu veliko pomaga team. Če te pomoči ne
bi bilo, bi predsednik občinske konference
SZDL Tone Kovič občutil večje breme.

JAVNA TRIBUNA: Ali vpliva to na družin-
sko življenje?

TONE KOVIČ: Vpliva, vendar ne toliko,
da ga ne bi bilo.

JAVNA TRIBUNA: Tovariš predsednik,
najlepša hvala in na svidenje!

V. K.


